WHAT IS JAVA ALL ABOUT?

Java is an innovative programming language that has become the language of choice for programs that need to run on a variety of different computer systems. First of all, Java enables you to write small programs called applets. These are programs that you can embed in web pages to provide some intelligence. Being able to embed executable code in a web page introduces a vast range of exciting possibilities. Instead of being a passive presentation of text and graphics, a web page can be interactive in any way that you want. You can include animations, games, interactive transaction processing — the possibilities are almost unlimited.

Of course, embedding program code in a web page creates special security requirements. As an Internet user accessing a page with embedded Java code, you need to be conﬁ dent that it won't do anything that might interfere with the operation of your computer or damage the data you have on your system. This implies that execution of the embedded code must be controlled in such a way that it prevents accidental damage to your computer environment, as well as ensure that any Java code that was created with malicious intent is effectively inhibited. Java implicitly incorporates measures to minimize the possibility of such occurrences arising with a Java applet.

Java’s support for the Internet and network-based applications generally doesn’t end with applets. For example, Java Server Pages (JSP) provides a powerful means of building a server application that can dynamically create and download HTML pages to a client that are precisely customized for the speciﬁ c request that is received. Of course, the pages that are generated by JSP can themselves contain Java applets.

Java also enables you to write large-scale application programs that you can run unchanged on any computer with an operating system environment in which Java is supported. This applies to the majority of computers in use today. The slogan that was coined to illustrate the cross-platform capability of Java, "write once, run anywhere," has been amply demonstrated to be the case. You can develop code on a PC and it will run on a Java-enabled cell phone. You can even write programs that work both as ordinary applications and as applets.

Java has matured immensely in recent years. The breadth of function provided by the standard core Java has grown incredibly. Java provides you with comprehensive facilities for building applications with an interactive graphical user interface (GUI), extensive image processing and graphics programming facilities, as well as support for XML, accessing relational databases and communicating with remote computers over a network. Just about any kind of application can now be programmed effectively in Java, with the implicit plus of complete portability.

Of course, Java is still developing and growing. The latest Java Development Kit, JDK 7, adds many new facilities that include new language features as well as signiﬁ cant additions to the supporting libraries. You learn about all of these in this book.


ЧТО ЖЕ ТАКОЕ JAVA?

Java – это инновационный язык программирования, который стал предпочтительным языком для написания таких программ, которые необходимо запускать на различных операционных системах. Прежде всего,  Java предоставляет вам возможность писать небольшие программы, которые называются апплетами. Это такие программы, которые вы можете встраивать на веб-страницы для того, чтобы сделать сайты более «умными». Вставка исполняемого кода в веб-страницу предоставляет разработчику широкий спектр возможностей. Вместо того, чтобы быть пассивной презентацией текста и графики, веб-страница может стать интерактивной настолько, насколько вы этого захотите. Вы можете включить в нее анимации, игры, интерактивную обработку данных – возможности почти неограниченны.

Конечно, встраивание программного кода в веб-страницу создает особые требования к защите информации. Как только пользователь получает доступ к странице со встроенным Java-кодом, вам нужно быть уверенным, что это не приведет ни к чему, что может повлиять на действия вашего компьютера или повредить данным, хранящимся в вашей системе. Это подразумевает, что выполнение встраиваемого кода должно контролироваться таким образом, чтобы предотвратить случайное повреждение данных вашей операционной системы и, кроме того, убедиться в том, что существует защита от зловредного Java-кода. Кроме того, Java включает в себя меры по сокращению возможности возникновения случаев, описанных выше, связанных непосредственно с Java-апплетами.

Поддержка интернет-приложений и сетевых программ не ограничивается одними только апплетами. Например, серверные страницы Java (Java Server Pages, JSP) предоставляют мощнейший инструментарий для разработки серверных приложений, которые могут создавать динамические HTML-страницы, настраивать их под любой запрос и предоставлять пользователю. Конечно, страницы, сгенерированные с помощью JSP, могут сами содержать Java-апплеты.

Java также предоставляет вам возможность писать полномасштабные программы, которые вы сможете запускать на любом компьютере, операционная система которого поддерживает Java, т.е. практически на любом существующем сегодня компьютере. Существует слоган, который в полной мере иллюстрирует кросcплатформенность Java: «напиши один раз и запускай где угодно». Вы можете написать код на компьютере, а затем запустить его на мобильном телефоне, который поддерживает Java. Вы даже можете написать программы, которые будут вместе работать как простые приложения и как апплеты.

Java весьма повзрослел за недавнее время. Широта функциональных возможностей, предоставляемых базовым ядром Java, невероятно выросли. Java предлагает вам всеобъемлющие возможности для создания приложений с интерактивным графическим пользовательским интерфейсом (Graphical User Interface, GUI), расширенной обработкой изображений и возможностями графического программирования, а также для получения доступа к базам данных и взаимодействия по сети с удаленными компьютерами не хуже, чем это реализовано в XML. Таким образом, вдобавок к совершенной портативности Java, сейчас любой приложение может быть качественно и эффективно написано на этом языке.

Конечно, Java все еще развивается и растет. Последний набор для разработки на языке Java (Java Development Kit, JDK 7) добавляет много новых возможностей, которые включают новые языковые особенности и значительные добавления в поддерживаемые библиотеки. Обо всем этом вы узнаете далее в этой книге.
